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خانه سازی شهرداری برای مستأجران
همشهری جزئیات ورود مدیریت شهری به موضوع مسکن و راه اندازی سازمان اجاره داری را تشریح کرد

جزئیاتی از جلسه کمیسیون عمران و حمل  و نقل درخصوص »بازنگری ضوابط پارکینگ  کاربری ها  در کلانشهر تهران«
» بازنگری ضوابط پارکینگ  کاربری ها در تهران« در کمیسیون ماده 5 و 

شورای  عالی ترافیک مطرح شــده و درحال حاضر در صف شورای عالی شورا
معماری و شهرسازی قرار گرفته است. مسئله پارکینگ سازی در دوره های 
مختلف مدیریت شهری در دستور کار مدیران بوده است؛ حتی در دوره ای معاون شهردار 

سابق از نهضت پارکینگ سازی ســخن به میان آورد، اما اتفاق قابل توجهی رقم نخورد. 
هرچند که در دوره فعلی مدیریت شهری هم این مهم در دستور کار قرار گرفته است. روز 
گذشته نشست کمیســیون عمران، حمل ونقل و ترافیک شورای شهر تهران با حضور 

مدیران شهری و اعضای شورای شهر، برگزار شد که در ادامه بدان می پردازیم.

حدود 50درصد از پایتخت نشینان مستأجر هستند و ماهانه 
60درصد درآمد شهروندان برای مسکن هزینه می شود. اینها 
بخشی از صحبت های علیرضا زاکانی، شهردار تهران است که 

بارها در برنامه های مختلف عنوان شده و همین امر سبب شده 
مدیریت شهری به موضوع مسکن ورود کند. ساخت مسکن های 
استطاعت پذیر نخستین گامی بود که برداشته شد و اکنون هم 
شهرداری تهران قصد دارد با راه اندازی سازمان اجاره داری و 
تولید مسکن، به مستأجران کمک کند؛ البته این کار سبب ایجاد 
تعادل در قیمت مسکن هم می شود. مهدی هدایت، مدیرعامل 

سازمان نوسازی شهر تهران به همشهری گفت: »در راستای این 
رویکرد جلسات متعددی با دولتمردان ازجمله احمد وحیدی، 
وزیر کشور و محمد مخبر، معاون اول رئیس جمهور داشته ایم و 
شهرداری تهران اعلام آمادگی کرده تا با ورود به مقوله اجاره داری 
مسکن، از طریق اعمال مدیریت یکپارچه در این حوزه، مبلغ 

اجاره ها در پایتخت عادلانه شود.« 

پارکینگ سازی  در تهران؛ آری یا نه!

زینب زینال زادهگزارش
روزنامه نگار

رد یک اتهام؛ ساخت هتل، قانونی است
روز گذشته خبری منتشر شد مبنی بر اینکه سازمان بازرسی 
طی نامه هشداری به وزیر راه وشهرسازی و رئیس شورای عالی 
معماری و شهرسازی، شــهردار تهران و وزیر کشور »خواستار 
توقف عملیات احداث هتل ۳۰ طبقــه در محله ولنجک واقع 
در شمال تهران شده است .« در این خبر آمده است که مصوبه 
مذکور غیرقانونی است و معاون نظارت و بازرسی امور سیاسی و 
قضایی سازمان بازرسی اعلام کرد »شهرداری تهران و کمیسیون 
ماده5 باید موضوعات مربوط به مغایرت های اساســی با طرح 
تفصیلی را به شورای عالی معماری و شهرسازی ارجاع دهد.« 

اما اصل ماجرا چیست؟
سیدمحمود فاطمی عقدا، سرپرست دبیرخانه کمیسیون ماده5 
شــهر تهران در این خصوص می گوید: »این هتل در محدوده 
خیابان ولنجک مجوز گرفته و پلاک های پرونده شهرسازی اش 
در گذشته متعلق به دولت بوده و به درخواست بخش خصوصی 
برای ساخت هتل و در راســتای تامین هتل و زیرساخت های 
گردشگری کشور و به درخواست سازمان وقت میراث فرهنگی 
و گردشــگری در قالب اجاره به شرط تملیک در سال1۳96 به 
سرمایه گذار واگذار شده است.«او با بیان اینکه کاربری این زمین 
مسکونی بوده می افزاید: »این موضوع در کمیسیون ماده5 مورد 
بررسی قرار می گیرد. این کمیسیون قانونا مسئول بررسی تغییر 
کاربری هاست. طبق قانون حمایت از زیرساخت های گردشگری 

و درخواست وزارت گردشگری، کاربری تغییر پیدا می کند.«
فاطمی عقدا تأکید می کند: »به هیچ عنــوان این اقدام خلاف 
قانون نبوده است و درچارچوب قانون و وظایف ذاتی کمیسیون 
ماده5بوده و این درخواست از ســوی وزارت گردشگری ارائه 
شــده بود. اینکه عنوان شــده خلاف قانون رخ داده را به شدت 
رد می کنیــم. در قانونی بودن این اقدام هیچ تردیدی نیســت 
چراکه تغییر کاربری جــزو وظایف ذاتی کمیســیون ماده5 
است.«سرپرست دبیرخانه کمیسیون ماده5 شهر تهران ادامه 
می دهد: »مصوبه دارای اعتبار کامل اســت و برای اقدام ابلاغ 
شده است. تعیین تراکم و تعداد طبقات براساس طرح توجیهی 
سرمایه گذار مورد بررســی قرار گرفته است. هدف، استفاده از 
زمین هتل اســت و این نیاز در تهران وجود دارد؛ بدین ترتیب 
کمیســیون ماده5 اقدام به تعیین تراکم، سطح اشغال و تعداد 
طبقات می کند و کارگروه فنی تصمیم گرفته و کمیسیون هم 
در انتها تأیید کرده است.«او درخصوص احتمال ابطال مصوبه 
می گوید: »هیچ دلیلی برای ابطــال مصوبه نمی بینیم. مصوبه 
قانونی است و از نظر زمین مشــکلی وجود ندارد. شهر تهران از 
نظر هتل دچار مشکل اســت و کمبود زیرساخت گردشگری 
دارد. این مصوبه در راستای کمک به دولت برای تامین نیازهای 
گردشگری کشور است و زمین هم در محدوده شهری قرار دارد. 
ابطال زمانی صورت می گیرد که خلاف قانونی رخ داده باشد این 

درصورتی است که مر قانون صورت گرفته است.«

خط 6مترو امسال تکمیل می شود
تکمیل و راه اندازی ایستگاه های باقی مانده خط 6متروی تهران 
در دستور کار شرکت مترو قرار دارد و به زودی 5و نیم کیلومتر از 
مسیر تونلی و 5ایستگاه این خط افتتاح می شود. به گفته محسن 
هرمزی، مدیرعامل شرکت متروی تهران با تأمین منابع مالی 
لازم و تمرکز ویژه مدیریت شهری بر موضوع تکمیل حداکثری 
ایستگاه های باقیمانده خطوط موجود شــبکه متروی تهران، 
زمینه افتتاح پروژه های متعددی در خط 6فراهم شده است. او 
تأکید کرد:»سعی داریم تا 5/5کیلومتر مسیر تونلی از ایستگاه 
شهیدستاری تا ایستگاه شهدای کن که مربوط به بخش شمالی 
این خط می شــود را به بهره برداری برسانیم. همچنین در این 
مسیر 5ایستگاه آیت الله کاشانی، شهرزیبا، شهران، کوهسار و 
شهدای کن تکمیل می شود و در اختیار شهروندان قرار گیرد. 
ارزش این فاز از بهره برداری ایســتگاه ها و مســیر تونلی خط 

6مبلغی در حدود 5هزار میلیارد تومان است.« 

برخورد  قاطع با راکبان متخلف
پلیس راهنمایی و رانندگی تهران بزرگ از ۳۰اردیبهشت ماه اجرای 
طرح برخورد با تخلفات موتور سیکلت سواران پایتخت را آغاز کرده 
است. سرهنگ علی اصغر شریفی، رئیس مرکر اطلاع رسانی پلیس 
راهور تهران بزرگ، با اعلام این خبر گفت:»پلیس در طرح تازه ای 
که آغاز کرده است، تماما رافت با موتورسیکلت سواران متخلف را 
کنار گذاشته است و به ویژه با آنهایی که درهرگونه تخلف مرتبط با 
پلاک نقشی دارند. برخورد جدی و قاطع خواهد داشت«. به گفته 
او یکی از شایع ترین تخلفات موتورسواران پایتخت که اکثرا منجر 
به آسیب های جدی از ناحیه ســر یا فوت آنها می شود، حرکت 
خلاف جهت معابر شهری است. این دسته از متخلفین تنها یک 
قانون را نقض نمی کنند، بلکه انجام چنین کاری با مجموعه ای 
از تخلفات راهنمایی و رانندگی روبه رو است. پلیس راهنمایی و 
رانندگی تهران بزرگ از دیروز طرح تشــدید برخورد با تخلفات 
موتورسیکلت سواران پایتخت را آغاز کرده و قصد دارد وضعیت 

آشفته کنونی را تا حدودی ساماندهی کند.

اصلاح زمانبندی چراغ های 
راهنمایی  و رانندگی

سرپرســت شــرکت کنترل ترافیک تهران از احصای ایرادات 
چراغ های راهنمایی  و رانندگی هوشــمند خبر داد و گفت که 
مشکلات این تجهیزات با همکاری شرکت های دانش بنیان رفع 
خواهد شد. آنطور که مسعود طیبی، سرپرست شرکت عنوان 
کرده: »مهم تریــن ایرادهای فعلی این چراغ هــا ازکارافتادگی 
لوپ ها در بعضی تقاطع ها، عدم تأمین قطعات ســخت افزاری 
کافی برای نگهــداری چراغ ها، زمانبندی نامناســب چراغ ها، 
برهم زدن برنامه هوشمند چراغ ها و...است. با کمک شرکت های 
دانش بینان مشغول رفع نواقص هســتیم و به زودی زمانبندی 
چراغ های راهنمایی  و رانندگی اصلاح و هوشــمند می شوند.« 
به گفته او شهروندان می توانند در صورت مشاهده خرابی و ایراد 

چراغ راهنمایی با شماره ۸۷5۰۰ تماس بگیرند.

شهردخت ها تابستان 
میزبان دختران شهر

پنجاه وششــمین رویداد شــنبه های امید و افتخار 
با افتتاح چند شــهردخت برگزار شد. محمدامین 
توکلی زاده، معاون اجتماعی-فرهنگی شــهرداری 
تهران در این مراســم گفت: »تــلاش خواهیم کرد 
در حوزه بانوان بیشــتر عمل کنیم تــا حرف بزنیم. 
در واقع سعی ما این است زیرساخت ها را گسترش 
دهیم به شکلی که بانوان در تهران ظرف ۲۰ دقیقه 
به یک مرکز حوزه بانوان دسترسی پیدا کنند.« مریم 
اردبیلی، مدیرکل امور بانوان شهرداری تهران هم با 
اشاره به تحقق وعده شهردار گفت: »شهردار تهران 
قول داده بود به مناسبت روز دختر، شهردخت های 
تهران افتتاح شــوند که شــاهد تحقــق این وعده 
هستیم.« اکنون در تهران مناطق ۲، 19، ۲۰ هر کدام 
دارای یک شهردخت و منطقه6 دارای ۲شهردخت 
هستند. همچنین به زودی شهردخت منطقه۸ هم 
افتتاح می شــود.« به گفته مدیران شهری تابستان 
امسال شهردخت ها میزبان دختران شهر خواهند بود. 
فاطمه قاسم پور، نماینده مردم تهران هم در جریان 
این مراسم گفت: »نگاهی که شهرداری به دختران 
دارد و اینکه معتقد است آنها کنشگرانی هستند که در 
حل مسائل اجتماعی و فرهنگی کشور دخیل هستند 
بسیار مهم اســت. چراکه با این کار برای نقش های 
خودشان در خانواده آماده می شوند. اینکه شهرداری 
نزدیک به این دو سال فعالیت های جدی ای در این 

زمینه داشته است را باید قدر بدانیم.«
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تسهیلات برای مشارکت 
  سازمان هایی که بخشی از واحدهای خود را به سازمان اجاره داری عرضه کنند از مالیات معاف 

هستند.
  دولت زمین هایی که در شهر تهران دارد، به سازمان اجاره داری ارائه دهد.

   ارائه وام 90درصد به انبوه سازان

مکث

دست اندازی به اراضی  شهر آفتاب 
پرویــز ســروری، نایب رئیــس شــورای 
شــهر تهــران : بازپس گیــری و تعییــن 
تکلیــف امــاک در شــهرداری اقــدام 
بی ســابقه ای محســوب می شــود و بــا 
ایــن کار شــهرداری دارای بانــک زمیــن 
خواهد شد. ساماندهی اراضی و اماک 
متعلق به شــهرداری شــروع شــده و این 
روند بایــد ادامه پیــدا کند و تمــام اراضی 
شهرداری تعیین تکلیف شــوند تا بتوان 
از سوءاســتفاده و رانــت جلوگیــری کرد. 
نمونــه بــارز آن دســت اندازی بــه اراضــی 
شهر آفتاب است که شهرداری با ورود به 
موضوع توانسته سند مالکیت 100هکتار 

را دریافت و از این کار جلوگیری کند.

کوچ زنان آسیب دیده از شوش
امیــر یــزدی، شــهردار منطقــه12: وجــود 
گرمخانه بانوان در بوستان شوش موجب 
نارضایتی شهروندان شده بود و از این رو 
در محلــه 17شــهریور گرمخانــه جدیــدی 
راه انــدازی شــد. گرمخانــه قدیمــی هــم 
به دلیــل موقعیــت جغرافیایــی خوبی که 
داشــت مقرر شــد بــه تــالار یــاس تبدیل 
شــود تــا اقشــار کم برخــوردار بتواننــد از 
امکانات آن استفاده کنند. گفتنی است 
مددســرای بانــوان خیابــان 17شــهریور 
حــدود 1۵0مترمربــع مســاحت  و  ۴0نفر 

ظرفیت دارد.

   مسکن های 2کاربردی

شــهرداری برای مدیریت اجــاره داری در 
پایتخت ۲شرط دارد؛ اول اینکه در این حوزه 
اختیارات کاملی داشته باشد و از سوی دیگر 
این کار از ضمانت اجرایی برخوردار باشــد. 
درواقع مدیریت شــهری در گام اول نیاز به 
تصویب ۲لایحه دارد؛ یکی مصوبه شــورای 
شهر تهران برای تاسیس و راه اندازی سازمان 
اجــاره داری و دیگری مصوبــه دولت برای 
تفویض اختیارات وزارت راه و شهرســازی 
در این حوزه به شهرداری تهران. پس از این 
اقدامات شــهرداری تهران متولی مدیریت 
اجاره مسکن در سازمان اجاره داری می شود. 
به گفته مدیرعامل ســازمان نوسازی شهر 
تهران با این کار تولید مسکن در دستور کار 
شــهرداری تهران قرار می گیرد و علاوه بر 
شــهرداری، ســازمان ها، ارگان ها، نهادها و 
حتی بانک ها می توانند اراضی تحت اختیار 
خود را برای تولید مسکن عرضه کنند. مهدی 
هدایت عنوان می کند: »تمهیداتی چون وام 
کم بهره و... پیش بینی شــده است که از این 
طریق شــهرداری تهران با مشارکت بخش 
خصوصی اقدام به تولید مسکن می کند. البته 
این مسکن ها صرفا برای اجاره نخواهند بود و 
در راستای ایجاد تنوع جمعیتی و فرهنگی 
بخشی از این مســکن ها اجاره ای و تعدادی 
هم برای فروش خواهند بود.« این کار گرچه 
در تهران برای نخستین بار توسط مدیریت 
شهری انجام می شود، اما به گفته هدایت در 
کشورهای توسعه یافته، شهرداری ها دارای 
معاونت اجاره داری هســتند و این موضوع 
را مدیریت می کنند. همچنین شــهرداری 
تهران در دوره 4ساله می تواند با تولید هزاران 

مسکن بر قیمت اجاره تأثیر گذار باشد.

   شهرداری ابزار در اختیار دارد
علت ورود شــهرداری تهران به حوزه مسکن برای بســیاری به محل پرسش تبدیل شده که 
مدیرعامل سازمان نوسازی شهر تهران می گوید: »رســیدگی به وضعیت مسکن شهروندان 
وظیفه دولت اســت و شــهرداری تهران قصد دارد در این حوزه به دولت کمک کند؛ چراکه 
ابزارها و امکاناتش بیش از وزارت راه و شهرسازی است و به صورت مویرگی در محلات حضور 
دارد و حتی با مجموعه ای دانش بنیان یک سامانه طراحی کرده اند تا مستأجران در آن سامانه 

خانه ای را که می خواهند با قیمت کارشناسی جست وجو و انتخاب کنند.«

   توجیه اقتصادی طرح
 برای مشارکت

قیمــت در حوزه مســکن، اهمیت 
زیــادی دارد و اخیــرا ایــن حوزه 
دچــار آشــفتگی شــده و به گفته 
هدایت قیمت ها ناعادلانه هستند. 
شــهرداری تهران بــا ورود به این 
حوزه واسطه میان مستأجر و موجر 
می شود و با ابزارهایی که در اختیار 
دارد می تواند تعادلــی در این بازار 
ایجاد کند. نکته مهم این اســت که 
فرایند تولید مسکن باید به گونه ای 
باشد که هم برای بخش خصوصی 
به عنــوان تولیدکننــده و هم برای 
مستأجران توجیه اقتصادی داشته 
باشد. رئیس سازمان نوسازی شهر 
تهران در تشــریح بیشتر می گوید: 
»تولید مســکن با مدیریت شهری 
باید در چارچوب های خاصی انجام 
شود تا به لحاظ اقتصادی از یک سو 
بخش خصوصی را برای ساخت وساز 
ترغیــب کنــد و از ســوی دیگــر 
مستأجران هم توانایی اجاره داشته 
باشند.« مشکل اصلی نبود مسکن 
برای عرضه است. هدایت با بیان این 
مطلب تأکید می کند: »آشــفتگی 
کنونی مســکن به این دلیل است 
که دولت و شهرداری مسکن برای 
عرضه ندارند و از ایــن رو در قیمت 
اجاره هم نقــش ایفــا نمی کنند. 
اگر این ســازمان فعال شود، حتما 
نقش شــهرداری و دولت در قیمت 
اجاره ها تأثیرگذار خواهد بود و این 

آشفتگی ها به پایان می رسد.«

در  ابتــدای این نشســت ســردار محمدرضا 
مهماندار، رئیس پلیس سابق راهور تهران، گفت: 
ما باید برحسب شرایط کشور و جامعه خودمان 
تصمیم گیری کنیم. اینکه گفته می شــود دنیا 
دیگر به سمت پارکینگ ســازی  نمی رود، حرف درستی است، اما آیا 
این امکان وجود دارد ما هم این راه را دنبال کنیم؟ تامین پارکینگ 
درحال حاضر امر مهمی است؛ بالاخره باید تکلیف خودروهای شهر 
مشخص شود.مهماندار افزود: یکی از مشــکلاتی که امروز در حوزه 
پارکینگ داریم به دلیل ضوابط زیادی است که در سال های گذشته 
طراحی شده و امروز دست و پاگیر شده اند. فعلا ۲۰ میلیون خودرو در 
کشور داریم اما نمی دانیم می خواهیم چه کنیم؟ نمی دانیم می خواهیم 
پارکینگ سازی  رامتوقف کنیم و یا خیر. بنابراین فعلا بهتر است اصول 

خودمان را طراحی و بعد در این باره تصمیم گیري کنیم.

سیدجعفر تشــکری  هاشمی، 
رئیــس کمیســیون عمــران، 
حمل ونقل و ترافیک شورای شهر 
تهران در گفت وگــو با خبرنگار 
همشهری، با اشاره به نتیجه نهایی نشست کمیسیون 
می گوید: یکی از مشکلاتی که در حوزه حمل ونقل و 
شهرسازی شهرداری وجود دارد مسئله پارکینگ است. 
اینکه نمی دانیم چه میزان پارکینگ مسکونی، تجاری، 
حاشیه ای و ... باید درنظر بگیریم و در این باره همیشه 
بین این دو بخش اختلاف نظر بوده اســت؛ برهمین 
اساس، نیاز بود یک جلسه مشترک میان حوزه حمل  و 
نقل و شهرسازی، مشاوران و مدیران این دو مجموعه 
تشکیل شــود.او افزود: بیشــتر به دنبال راه های حل 

مسئله بودیم. باید نزدیکی ای بین متخصصان ترافیکی 
و شهرســازی ایجاد کنیم چرا که گاهی دیدگاه های 
این دو با یکدیگر همخوانی ندارد، اما باید به ســمت 
نزدیکی این دو دیدگاه برویم تا آینده بلندمدت تری 
را برای شهر درنظر بگیریم. تشکری هاشمی بیان کرد: 
این جلسه فعلا در حد بیان نظرات کارشناسی مشاور 
معاونت شهرسازی بود. قرار این است که مشاور معاونت 
حمل  ونقل نیز گزارش کارشناسی خود را ارائه دهد. در 
نهایت امیدوار هستیم که شاخص های هر دو معاونت 
در بحث پارکینگ سازی به یک نتیجه برسد تا مسئله 
پارک خودرو در شهر تعیین تکلیف شود و با یک الگوی 
واحد که مورد تأیید هر دو بخش اســت به وضعیت 

مطلوبی در شهر در حوزه پارکینگ برسیم.

پارکینگ سازی، محل اختلاف متخصصان شهرسازی و ترافیکلزوم تامین پارکینگ در پایتخت

حمیدرضا صارمی-معاون شهرسازی و 
معماری شهرداری تهران

تامین مسکن وظیفه اصلی 
دولت اســت اما با توجه به 
چالش های شــکل گرفته 
و  مســکن  بخــش  در 
اینکه بیــش از 5۰درصد 
از پایتخت نشــینان اجاره نشــین هستند و با 
مشــکلات اقتصادی و اجتماعــی مواجه اند، 
شــهرداری به عنــوان نهاد خدمت رســان به 
موضوع ورود کرده اســت. مدیریت شهری با 
استفاده از اسناد بالادست و قوانین و مصوبات 
شورای شهر مداخله می کند، تا بتواند از طریق 
مداخله تعریف شده حتی المقدور بازار مسکن 
را تحت تأثیر قــرار دهد و ثبــات ایجاد کند. 
هماهنگی بــا وزارت راه و شهرســازی انجام 
شده و تا پایان هفته لیســت خانه های خالی 

که توسط شــهرداری تهران تهیه شده است، 
در اختیار وزارتخانه قرار می گیــرد. بنابراین 
مالکان خانه های خالی بهتر است از این فرصت 
استفاده کنند و خانه های خود را اجاره دهند؛ 
چراکه املاک زیــر 15۰متــر در صورتی که 
اجاره داده شوند، مشــمول هیچ گونه مالیاتي 

نمی شوند. 
در بحث نظام اجــاره داری کارهــای موقتی 
انجام شــده و ما بیشتر روی تســهیل فرایند 
ساخت وساز متمرکز شــده ایم. تهران سالانه 
حداقل ۲۰۰هزار واحد مســکونی نیاز دارد و 
در ســال های اخیر 5۰هزار مســکن ساخته 
شــده و در این حوزه بــا عقب ماندگی مواجه 
هســتیم. بنابراین ســعی داریم پروژه ساخت 
6۰ تا ۷۰هزار مسکن استطاعت پذیر را که در 
مناطق کم برخوردار شــروع کرده ایم با مصوبه 

شورا برای اجاره عرضه کنیم.

مسکن های اجاره اي مشمول مالیات نمی شوند

با 
در متـرودیدهشوید

تبلیغات محیطی ایستگاه های مترو
تبلیغات بدنه قطار

تبلیغات درون واگن ها
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